
– Szeretném, ha elõször a Jobbik si-
kerességének értelmezési kereteirõl
beszélnénk. Az egyik, társadalmi
meghatározottságot kiemelõ ma-
gyarázat szerint a Jobbik sikere
olyan, mint egy vírusé: amikor és
ahogyan a társadalom demokrati-
kus immunrendszere különbözõ
okok miatt meggyengül, akkor és
olyan mértékben erõsödnek azok a
jelenségek, melyekre egy szélsõjobb-
oldali politikai erõ politikát építhet.
A másik magyarázat elvonatkoztat
a Jobbik politikai üzeneteitõl, lévén
hogy azok többsége indifferens a
társadalom többsége számára, nem
amiatt támogatják, mert vállalha-
tatlan dolgokat tesz és mond, ha-
nem azért, mert sikeres politikai
vállalkozásként képes volt a kor-
mánypárttal szembeni kihívó és az
általános elitellenességet hitelesen
képviselõ politikai aktor szerepét
betölteni. Ebbõl a szempontból néz-
ve a Jobbik sikere a többiek kudar-
ca, és az okokat a magyar politikai
rendszerben kell keresnünk. Kihez
melyik áll közelebb, esetleg van-e
ezeken kívül más magyarázatuk,
értelmezésük?

Szabó Miklós Én társadalom-
kutató vagyok, azon belül az én
diszciplínám a kulturális antropoló-
gia, amelynek az az egyik módszer-
tani sajátossága, hogy a megértés
irányából próbál különbözõ társa-
dalmi problémákra ráközelíteni. És
hogyha felmerül a kérdés, hogy a

Jobbikkal mit lehet kezdeni, vagy
miért van egyáltalán a Jobbik, nem
azt kell nézni, hogy itt vannak ezek
az emberek, és borzalmas dolgokat
csinálnak, borzalmas dolgokat
mondanak, hanem azt, hogy mi
mint a nagyobb társadalom mit tet-
tünk azért, hogy honfitársaink egy
rétege úgy érzi, hogy ezekben az
eszmerendszerekben vagy ezekben
a szubkultúrákban találja meg ma-
gát. Az ember sosem szeret magába
nézni igazából. Három olyan gon-
dolati-módszertani elem van min-
den kultúrában, amit mindannyian
arra használunk, hogy eltávolítsuk
az ellenkezõ vagy nekünk nem tet-
szõ csoportokat: ez az etnocentriz-
mus, a logocentrizmus és az ego-
centrizmus, és mindezek ugyanúgy
érvényesek a budapesti értelmiség-
re, mint a vidéki értelmiségre, mint
akármilyen kisebbségre vagy több-
ségre vagy bármely csoportra. A
Jobbik ezt a fajta kisajátítottság-
vagy kizártságérzetet használja fel
a kommunikációjában. Éppen most
volt Vonának egy interjúja, amely-
ben folyamatosan visszatért arra,
hogy õk nincsenek megszólítva,
õket elnyomják, õk nem mondhat-
ják el, amit akarnak, és hogyha tel-
jesen objektíven nézek erre a be-
szélgetésre, akkor valóban nem
mondhatta el az õ programját. Az
más kérdés, hogy, mondjuk, van-e
joga arra, hogy elmondja. De ha én
liberális vagyok, akkor nyilván ké-
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ne hogy joga legyen. Õk pedig
ugyanezt használják ellenségkép-
zésre. Meg Slavoj Zizek mondja azt,
hogy van a boldogulásunknak egy
sajátos titka, formulája, és minden
közösség teremt egy idegent, aki
arra törekszik, hogy ezt a boldog-
ságformulát elvegye tõlünk. De mi-
velhogy idegenek, nem juthatnak
hozzá ehhez a boldogságformulá-
hoz, ám folyamatosan el akarják
lopni, és ez az érzés valójában azért
van bennünk, mert ezzel próbáljuk
elkendõzni azt, hogy valójában so-
ha nem is volt semmi, ami a boldo-
gulásunkat biztosította volna.

– De miért sikeresebb a Jobbik,
mint a Fidesz, hiszen a Fidesz is
jócskán használ ilyen technikákat? 

Szabó Én úgy gondolom, hogy
ezt a módszertant a Fidesz elég jól
használta elég sokáig, ugyanakkor
a hatalom beágyazottsága teszi a
késõbbiekben lehetetlenné, hogy
ezt hitelesen tudja létrehozni. Ez
egy olyan harc, amit mindig az el-
nyomottság illúziójából lehet jól
véghezvinni. Innentõl kezdve egy
kormányzópárt ezt a végtelenségig
nem tudja fenntartani, illetve csak
nagyon ügyesen, mint a putyini
Oroszország.

– A Jobbik sikerének az értelme-
zésénél mire helyezzünk nagyobb
hangsúlyt: a társadalomban meglé-
võ frusztrációkra, arra a válság-
helyzetre, amire a Jobbik megpró-
bál választ adni, vagy pedig arra,
hogy a Jobbik sikeresen pozicionál-
ta magát a kihívó, az elitellenes po-
litikai kihívó szerepében? 

Juhász Attila Szerintem ez idõ-
szakonként változik. A Jobbik tör-
ténete egy 2003 óta íródó történet.
Ha az elsõ felére teszem a hang-
súlyt, tehát a társadalmi attitûdök-
re, akkor azt látjuk, hogy 2010-ig
elég jól magyarázza a társadalmi
attitûdöknek a változása vagy az

azokban beálló elégedetlenségnö-
vekedés, fõleg a rendszerellenesség
növekedése. Ez 2006-tól 2010-ig
mindenképpen nagyon erõs volt.
2010 után a Jobbik a politikai in-
tézményrendszer részévé vált, on-
nantól az válik elsõdlegessé, ahogy
politizált a Jobbik, ahogy reagált rá
a politikai környezet, ahogy reagált
rá a média. Ez összességében meg-
teremtette a pozíciót a Jobbik szá-
mára, hogy tudjon erõsödni.

– Mi vonzza az embereket a Job-
bikba? Mi az a cikk a politikai áru-
kínálatban, ami lassan a legkurren-
sebbé válik, és amit csak a Jobbik
árul? 

Csepeli György Amikor készül-
tem erre a beszélgetésre tegnap, el-
kértem Závecz Tibortól az elmúlt
három hónap leátlagolt adatait
pártokra, és megpróbáltam egy
ideáltipikus profilt csinálni a Job-
bik-szavazóból. Meglepetésemre az
derült ki, hogy nem az igazán
depriváltak azok, akik preferálják
a Jobbikot, azok, ugye, politika
alatti életet élnek, hanem akik
minden szempontból középen van-
nak. Tehát alkalmazás szempontjá-
ból középen vannak, területileg kö-
zépen vannak, karakterisztikusan
vidéki városokban élnek. Életko-
ruk inkább fiatal, mint idõs, iskolai
végzettségük jellegzetesen érettsé-
gi. Tehát ez a társadalmi bázisa a
Jobbiknak, és amikor azt kérdez-
ted, hogy mi a Jobbik sikerességé-
nek az oka, akkor voltaképpen azt
mondanám, hogy ez nem sikeres-
ség, hanem a politikai élet egyéb
szegmenseinek a sikertelensége, ez
az, ami a Jobbik úgynevezett sike-
rét optikailag elõállítja, mert volta-
képpen az õ hatásuk egy karakte-
risztikusan reaktív hatás. Ami
2010 után történt, az egy iszonya-
tos társadalompolitikai csõd, amit
szerintem a Fidesz egyébként szán-
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dékosan idézett elõ azzal, hogy tu-
lajdonképpen egymillió embernek
teremtett európai életet, és a kilen-
cet ilyen meg olyan módon leírta.
Vannak olyanok, akik véglegesen le
vannak írva, vannak olyanok, akik
fenyegetve érzik magukat osztály-
helyzetüket tekintve, és azt hiszem,
ez a fenyegetettség az, ami ezt a kö-
zépréteget elérte és megérintette.

– A lecsúszástól való félelem?
Csepeli A kieséstõl. Mert a Fi-

desz nem egyszerûen lecsúsztat té-
ged, a Fidesz azt mondja, hogy ha
nem vagy benne a Nemzeti Együtt-
mûködés Rendszerében, akkor
nem vagy. Ne legyen illúziótok,
múltkor beszéltem egy mûszaki
emberrel, aki nagyon benne van a
kormányzatban, õ úgy beszélt a
társadalomtudósokról, az antropo-
lógusokról, a médiaszakértõkrõl,
mindarról, amiket meg akar és meg
is fog szüntetni a kormány, mint
akik nincsenek. Nem szabadna
hogy legyenek. Mi látjuk az Orbánt
itt fönt meg a maffiáját itt fönt, de
mindegyiknek van egy párja vidé-
ken vagy helyben, tehát van min-
den megyében egy Rogán, minden
megyében egy Lázár, minden me-
gyében egy… nem mondom végig
ezt az iszonyatos névsort, talán
Szijjártó nincsen, külpolitikailag
inaktívak a megyék, de ami késik,
nem múlik. Tehát ilyen értelemben
véve ez a létben való fenyegetettség
sokkal közvetlenebb élmény a vidé-
ki középrétegek számára, mint mi
azt egyáltalán el tudjuk képzelni.
Ez lenne tehát szerintem a szocio-
lógiai magyarázat, hogy mitõl hat a
Jobbik. A Jobbik azt mondja, hogy
hát akkor én ezt megszüntetem,
megszüntetem a korrupciót, meg-
szüntetem ezt a vircsaftot. Azok a
hatalmas botrányok, hibák, ame-
lyek most már látszanak és leplez-
hetetlenek a Fideszben, a Jobbikot

erõsítik. Simicskának az a négybe-
tûs szava, amit a legjobb barátjára
alkalmazott, nem a mi malmunkra
hajtotta a vizet, hanem a Jobbik
malmára, és minden egyes botrány,
minden egyes Gucci táska vagy ci-
põ az õ malmára hajtja a vizet.
Amikor azt mondom, hogy a Jobbik
sikere voltaképpen a nem Jobbik
sikertelenségének a következmé-
nye, akkor gondolok itt a Fidesz-
nek a most már teljesen lehetetlen
politizálására. Látható Orbán tébo-
lyultsága és kétségbeesett verseny-
futása a Jobbikkal, de hát nem tud
azon a terepen olyan jól futni. Nem
tud versenyezni. De a másik siker-
telenség, amibõl táplálkozik a sike-
re, az meg a liberális szocialista ol-
dalnak a legteljesebb bénasága,
amire egyszerûen nem tudok ma-
gyarázatot. Örülnék, hogyha valaki
erre adna magyarázatot.

– Az utolsó körben megadnám a
lehetõséget Sz. Bíró Zoltánnak, aki
rögtön az elején leszögezte, hogy õ a
magyar politikai életnek nem szak-
értõje, viszont van egy olyan kite-
kintése, ami rálátást enged a Job-
bik nemzetközi beágyazottságára.

Sz. Bíró Zoltán Kétségtelenül
itt egy érdekes helyzet alakult ki, a
külsõ feltételek nagyon izgalmasan
megváltoztak, és nemcsak abban
az értelemben, hogy van nemzetkö-
zi fórumuk és rendszeres találkozá-
si lehetõségük ezeknek a jobboldali
csoportoknak, hanem úgy tûnik,
hogy szponzoruk is van. Talán az-
zal kezdeném, hogy ezzel a nemzet-
közi kontextussal elõször valami-
kor 2008–2009-ben találkoztam,
amikor a Heti Válasz megírta, hogy
milyen feltûnõ sûrûséggel utazik
Vona Gábor Moszkvába. És hát el-
olvasva a cikket – én ritkán olvasok
Heti Választ –, nekem az volt a be-
nyomásom, hogy azt az erõfeszítést
sem tette meg az újság, hogy leg-
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alább annak utánajárjon, hogy
amikor kint volt, akkor milyen ap-
ropóból volt kint, milyen nyilvános
szerepléseket vállalt, mert hogy ki-
repült, abból önmagában nyilván
nem következik, hogy ott adják át a
nagy pénzeszacskót, és azzal jön
haza, mert a kiutazásnak lehet az a
funkciója is, hogy ottani szélsõsé-
ges csoportok rendezvényein vesz
részt. De ami még izgalmasabb volt
számomra, hogy amikor 2011. de-
cember 4-én tartották az utolsó
orosz parlamenti választásokat,
akkor a nemzetközi megfigyelõk
között felbukkant egy Kovács Béla
nevû ember, akivel kapcsolatban
fogalmam nem volt, hogy kicsoda,
csak rögtön felkaptam a fejem,
amikor kiderült, hogy Kovács Béla
azok közé tartozott, akik a legtelje-
sebb mértékben kifogástalannak
találták a december 4-i választáso-
kat, amivel kapcsolatban már az-
nap éjjel a világhálón hihetetlen
méretû vizuális anyag volt annak
bizonyítékaképpen, hogy hosszú-
hosszú idõ után egészen durván
nyúltak bele és csalták el a válasz-
tásokat. Ott már volt egy funkciója
Kovács Bélának. Kovács Béla kicsit
olyan, mint egynémely Balzac-hõs:
háromszáz oldalanként tûnik föl. A
következõ pillanat a Krím annexió-
ja volt. A Krím annektálásánál Ko-
vács Béla néhány szélsõjobboldali
társaságban szintén ott van a refe-
rendumon, jóváhagyja, és azt
mondja, hogy kifogástalan körül-
mények között zajlott mindez. És,
ugye, ez az ukrán válsággal párhu-
zamosan történik. Oroszország a
kezdet kezdetétõl abban talált ide-
ológiát az ukrán helyzetbe való be-
avatkozásra, hogy van egy lényegé-
ben náci, fasiszta junta Kijevben,
és vele szemben vagyunk mi, az an-
tifasiszták. De eközben Oroszor-
szág sorra ad otthont nagy nemzet-

közi szélsõjobboldali konferenciák-
nak, kongresszusoknak, és ezek
egyikén-másikán megjelenik a Job-
bik is. Nem mindegyiken, de van,
amin megjelenik. Például azon a
nagyon pikáns nemzetközi találko-
zón, amely 2014. augusztus utolsó
két napjában zajlott Jaltában, te-
hát a visszaszerzett Krímben, és az
volt a címe, hogy Oroszország, Uk-
rajna és Novorosszija. Ott például
az elsõ kiemelt ember, aki a tizen-
két országból érkezõ szélsõjobbol-
dalt reprezentálta, az Gyöngyösi
Márton volt. És utána jöttek ezek a
klasszikus szereplõk Európából, az
európai szélsõjobb személyében
vagy pártjainak képviseletében. A
következõ alkalom 2014. november
23-a – direkt visszakerestem –, ek-
kor válik nyilvánvalóvá, hogy Orosz-
ország jelentõs kölcsönt folyósít a
francia Nemzeti Frontnak. Annak
a Nemzeti Frontnak, amely elõtte
hitelekért fordult több amerikai és
nyugat-európai ország bankjához.
Nem kapott. Oroszországban vi-
szont a Moszkvai Elsõ Cseh–Orosz
Kereskedelmi Bank 9 millió eurót
folyósít neki. És a dolog attól érde-
kes, hogy az oroszok ezt nyilvános-
ságra hozták. És aztán 2015. márci-
us 23-án Szentpéterváron tartanak
egy nagy nemzetközi, úgynevezett
konzervatív fórumot, ahol azokat
az antifasiszta csoportokat, ame-
lyek úgy gondolják, hogy egy ilyen
nemzetközi neonáci-találkozó szé-
gyen abban a városban, amely 900
napos blokád során 600 ezer és 1
millió embert vesztett, a hatalom
öt perc alatt eltakarítja. Visszatér-
ve a szponzorálás kérdésére, én
természetesen nem tudom, hogy a
Jobbikot finanszírozza-e Oroszor-
szág bármilyen formában. Egyelõre
azt is nehezen tudnám beazonosí-
tani – túl azon, hogy láthatóan a
Jobbik néhány politikai lobbifela-
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datot ellátott Oroszország érdeké-
ben –, hogy milyen természetû po-
litikai támogatást ad Oroszország a
Jobbiknak. De ez a politikai támo-
gatás rendkívül széles lehet. Példá-
ul felölelheti akár azt is, hogy rend-
kívül szenzitív információkat juttat
el hozzájuk. Valószínûleg a magyar
politikai osztályról nemcsak az
amerikaiaknak vannak kiváló le-
hallgatott információik, mert az
oroszok a jéghokin és a sakkon kí-
vül a lehallgatásban is erõsek. Te-
hát ne legyenek kétségeink, hogy
ott is vannak szenzitív informáci-
ók, csak, ugye, a különbség az,
hogyha ezek a szenzitív informáci-
ók a Jobbikhoz jutnak, az adott
esetben politikai vagy kormányzati
válságot tud generálni. Ám míg a
nyugatiak ilyen válság generálásá-
ban nem érdekeltek, addig Orosz-
ország egy adott pillanatban lehet
érdekelt.

– Sokáig lebegtette a Fidesz azt,
hogy lenne egy szuperfegyvere a
Jobbikkal szemben. Többen vélel-
mezték azt is, hogy a szuperfegyver
pont azokról a kapcsolatokról meg-
lévõ adatok lehetnek, amelyekre Sz.
Bíró Zoltán utalt. Önmagában az,
hogy a Jobbik külföldi nagyhatal-
mak lehetséges ágense, Magyaror-
szágon jelen pillanatban alkalmas-e
fegyverként a Jobbik ellen? 

Juhász Szerintem alkalmas. Te-
hát én azt gondolom, és személyes
tapasztalatom is van errõl, hogy a
Jobbik szimpatizánsai nem tudnak
errõl az ügyrõl. Van annak egy vi-
szonylag egyszerûen felfogható ab-
szurditása, hogy amelyik párt a
leghangosabban beszél a nemzeti
érdekrõl, és a politikai élet összes
többi szereplõjét lehazaárulózza,
idegen bérencnek nevezi, pont az-
zal a párttal szemben van a legtöbb
ilyen jellegû gyanú. Mindenki tisz-
tában van ezzel a történettel, csak

senki nem csinált ebbõl kampányt
a Jobbik ellen. Hogy miért nem,
annak nyilván megvannak az okai,
de elõbb még pár kiegészítést ah-
hoz, amit Sz. Bíró Zoltán mondott.
Ha ilyen csúnya, materiális módon
közelítünk a Jobbik sikeréhez, ak-
kor annak bizony van egy nagyon
komoly feltétele, mégpedig a pénz.
2010 elõtt, amikor a Jobbik nem
volt parlamenti párt, nem kapott
állami támogatást, mibõl volt neki
pénze országos kampányok folyta-
tására? Például 2006 decemberétõl
elindítani online és nemcsak online
felületeken a cigánybûnözés-kam-
pányt és hasonló tematikus kampá-
nyokat? Ha megnézzük azt, hogy
2010 elõtt a Transparency Interna-
tional az EP-kampányról kiadott
tanulmányában kimutatta, hogy
becslések szerint a Jobbik lényege-
sen többet költött a kampányára,
mint amennyit bevallott, akkor fel-
merül a kérdés, hogy 2010 elõtt
honnan volt nem parlamenti párt-
ként a Jobbiknak ennyi pénze. És
ismerjük azt a Kovács Béla-törté-
netet, amely meg arról szól, hogy
2003-tól személyesen támogatott
jobbikos politikusokat és magát a
pártot is. Ezt maga a Jobbik is elis-
meri. Amikor a nyilvánosságban ez
a vád felmerül, akkor erre a Jobbik
semmit nem tud mondani, csak
annyit, hogy hát mit tehettünk vol-
na? A Béla szemébe néztünk, és
megkérdeztük tõle, hogy igaz ez,
Béla. Ez szó szerint így hangzott el
Gyöngyösi Mártontól. Igenis lenne
potenciál abban, hogy ezzel az ügy-
gyel üssék a Jobbikot. Nem ütik.
Továbbmegyek. 2014 egy olyan év
volt, amikor három választás volt,
három kampányt kellett végigcsi-
nálni. Iszonyatos mennyiségû
pénzbe kerül ez az egyes pártok-
nak. Országgyûlési, EP- meg ön-
kormányzati kampány: a Jobbik si-
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keresen végigcsinálta igen nagy
kampánnyal mind a hármat. Majd
amikor az összes párt lenullázta
magát ebben a választási évben,
akkor 2015 elején indítottak egy
népszavazási kampányt négy kér-
déssel úgy, hogy a vidéki városokban
kint vannak a jobbikos standok, és
nem biztos, hogy csupa lelkesedés-
bõl kampányoló aktivisták vannak.
Tehát nagyon sok mindent lehetne
ezzel a gazdálkodással kapcsolat-
ban vizsgálni. És van még egy en-
nél is súlyosabb dolog: hogy nem
történt olyan a nemzetbiztonsági
szervek által nyilvánosságra hozott
vagy elindított eljárás, amire való-
színûleg egyébként 2010 elõtt is
már alkalom nyílott volna. És ak-
kor innentõl kezdve ez nem csak a
Fidesz problémája, jelzem. Nagyon
nehéz azt kívülrõl most megítélni,
hogy mennyire vannak fogva akár
ellenzéki pártok, akár a Fidesz az-
zal kapcsolatban, hogy ezt az orosz
kapcsolatot teljes mértékben fel-
tárják a Jobbikkal kapcsolatban.
És ha kifejezetten a mostani kor-
mányt nézzük, akkor ez elég egyér-
telmû, ugye, a paksi beruházástól
kezdve az oroszokkal folytatott kü-
lönbözõ ügyletekig. Bár a sajtó
folyton belengeti, nem vagyok biz-
tos abban, hogy a Fidesz majd elõ-
veszi az ezzel az üggyel kapcsolatos
csodafegyvert.

Csepeli Valahogy az az érzésem,
hogy karaktergyilkossággal nem
fog sikerülni a Jobbik térhódítását
visszaszorítani. Ráadásul a Jobbik
esetében még az is van, hogy szûz
párt, nem voltak a hatalomban, il-
letve ha majd a helyi hatalomban
lesznek, akkor bizonyosan kínál-
nak támadási felületeket. De egye-
lõre akkora támadási felületeket
nem kínálnak, mint amelyeket kí-
náltak a pártok annak idején a szo-
cialista–szabad demokrata uralom

idején, illetve a Fidesz alatt. A má-
sik, hogy én úgy látom, hogy per-
sze, három dolog kell a politikai
kampányokhoz, ahogy Montecuc-
coli megmondta, pénz, pénz, pénz,
de kell egy negyedik dolog is: a hit.
És sajnos azt kell mondjam, hogy
bármennyire perverz is ez a hit,
amit a Jobbik kínál, mûködik. És
nemcsak úgy mûködik, hogy lélek-
tõl lélekig, hanem network szerint
mûködik. Nagyon erõs a Jobbik be-
ágyazottsága, a szociális hálózata,
amely voltaképpen elér potenciális
szavazókat. Egyelõre még azokat
nem érik el, akikrõl tudják, hogy
reménytelen meggyõzni õket. De
akikrõl azt hiszik, hogy meggyõz-
hetõk, azokat elérik, és ezt nagyon
jól csinálják, mert embertõl embe-
rig mennek. És ez új fejlemény.
Még egy utolsó, ami eszembe ju-
tott: Vági Zolival beszéltem errõl a
választási eredmények után, és ez
egészen lidérces dolog. Vági azt
mondta, hogy ott van most erõs
Jobbik, Tapolcán, Ózdon és még
meg lehet nézni a térképnek a kü-
lönbözõ pontjait, ahol gyûlöletpo-
tenciálok vannak, a gyûlöletnek a
hubjai vannak történetileg felhal-
mozva. Tapolcán volt egy nagyon
komoly zsidó pogrom, Miskolcon
megint csak egy pogrom, ráadásul
a holokauszt után. Devecser hason-
ló helyzetben van, Ózd hasonló
helyzetben van. Tehát érdekes mó-
don mintha lenne a csoportközi
gyûlöletnek egy olyan mémje,
amely bizonyos lappangás után új-
ra kiújul, és azokon a helyeken hó-
dít, ahol erre egyébként a szociális
körülmények lehetõséget adnak.
Nagyon érdekes lenne megnézni
ennek a történeti, szociálpszicholó-
giai, okozati hálóját, hogy a jelenen
hogy üt át a múlt, mint ahogy a kö-
tésen átüt a vér.

– Hadd vessek föl egy történetet.
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Én egy ételosztó gerillacsapatban
dolgozom vasárnaponként, és az
egyik nagy sikerünk az volt, hogy az
egyik vendégünknek, egy hajlékta-
lannak eltört a szemüvege, és sike-
rült három hét után szerezni neki egy
olvasószemüveget meg egy rendes ut-
cai szemüveget is. Nagy volt az öröm,
szépen kiposztoltuk a Facebookra.
Majd a szegedi kolléganõm, aki a
Narancsban és a HVG-ben ír, többek
között az ásotthalmi polgármester,
Torockai László viselt dolgairól, el-
küldött nekem egy Facebook-bejegy-
zést, amelyben Torockai azt írja le,
hogy õ járja a tanyákat, és bekopo-
gott az egyik tanyára, ahol találko-
zott egy rettenetes nyomorban élõ né-
nivel, akinek három hete eltört a
szemüvege, nem lát semmit, és mi-
lyen nagy siker: Toroczkai segítségé-
vel megoldották a problémát, lett
szemüvege a néninek. Budapesten
van pár civil szervezet, amelyik ilyen
esetekben lépni tud, hiszen ez egy ki-
fejezetten civil ügy. Vidéken nincse-
nek ilyen civil szervezetek, viszont a
Jobbik ezeket a helyzeteket, ügyeket,
amelyek bizalomhiányról, biztonság-
hiányról vagy szolidaritáshiányról
szólnak, iszonyatos hatékonysággal
használja ki. 

Szabó Ez egy alapvetése a Jobbik
sikerének. Van egy olyan Magyar-
ország, amelyet nem lát a városi
Magyarország. Ez pedig a minden-
napok problémahalmaza, a vidéki
Magyarország. Amely húsz évig
tényleg nem tudta megfogalmazni
olyan módon a problémáját, hogy
az átütõ legyen. 

Jött a Jobbik, és azt mondta,
hogy na, majd én segítek. Én nem
azzal foglalkozom, hogy te nem tu-
dod megfogalmazni politikailag
korrekt módon – ugye, ez az egyik
nagy ellensége a Jobbiknak, ez a
polkorrektség –, én akkor is segítek
neked, hogyha nem ütöd meg azt a

mércét, ami alatt téged kizár magá-
ból, mondjuk így, a magyar többsé-
gi társadalom. Viszont nem a mély-
szegénységben élõk azok, akik a
Jobbikra szavaznak, mert ezek az
emberek nem fognak elmenni a ur-
nákhoz, max’ hogyha elviszik egy
busszal. Amelyik megszólítható, az
a vidéki középréteg, amelyik nem
tud befûteni, és elmegy a polgár-
mesterhez, és õ nem kap fát. Neki,
aki egy kicsit feljebb van, az ilyen
fájdalomként jelenik meg. Egy kol-
légám ezt egy konferencián Ha-
masz-problematikának nevezte,
amely egyrészt egy terrorszervezet,
fenn van a terrorszervezetek listá-
ján, másfelõl mindazokat a dolgo-
kat biztosítja Palesztina bizonyos
részén, amire az államhatalom
nem képes. Tehát az elsõsegély, az
ételosztás. 

Juhász Igen, ez nagyon igaz, és
nagyon fontos a Jobbik politikájá-
val kapcsolatban. Nem csak arról
van szó, hogy benyomulnak egy
ilyen térbe, és egyébként valós se-
gítséget nyújtanak arra rászoruló
embereknek, és ezt a környezet is
látja. Ami talán még fontosabb: na-
gyon tudatosan kiépítik a helyi há-
lózatokat, és azokat az embereket
vonják be, akik ebben hitelesek
tudnak lenni. Tudatosan keresnek
meg olyan embereket, akik a helyi
közösségben fontosak, például házi-
orvosokat, ami egy faluban nagyon
meghatározó tud lenni. A másik,
hogy fiatalokat vonnak be, ami a
helyi közösségben szintén sokkal
jobb megítélésû. Tehát ez a tudatos
építkezés nagyon ott van a Jobbik-
kal kapcsolatban. És ez valóban na-
gyon fontos, ez is hozzájárul ahhoz
a hithez, amirõl Csepeli György be-
szélt.

– A Jobbikkal kapcsolatban há-
romfajta kezelési mód volt a ma-
gyar politikában. Az egyik a karan-
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tén, amirõl megállapíthatjuk, hogy
nemigen mûködött. A másik a té-
maátvétel, amivel a Fidesz próbál-
kozott. A harmadik a Jobbik lelep-
lezése, amivel a baloldal operált, te-
hát elmondani választóknak azt,
hogy tulajdonképpen kikkel is ál-
lunk szemben. Egyik sem mûködik
igazából, hiszen a témaátvétel a
Jobbiknak kedvezett, a leleplezés
meg hidegen hagyta a magyar tár-
sadalmat, annak ellenére növekszik
a Jobbik népszerûsége, hogy tudha-
tó, mit gondolnak a demokratikus
pártok róla. Ha az eddig alkalma-
zott technikák, stratégiák a Jobbik-
kal szemben nem jöttek be, akkor
mi lehet sikeres vele szemben? Vagy
nyugodjunk bele abba, amirõl Cse-
peli György beszélt, hogy a Jobbik
sikerének olyan erõsek a társadal-
mi meghatározottságai, és ezek a
válságjelenségek annyira nem meg-
oldhatók rövid távon, hogy amíg ez
a keretrendszer nem változik meg, a
Jobbik sikerre van ítélve?

Csepeli Azzal a finomítással vál-
lalnám ezt az interpretációt, hogy
igen, az egyik forgatókönyv az, hogy
csontig rohad le ez a rendszer, és en-
nek a haszonélvezõje éppen a Juhász
Attila által és általam is osztott vá-
lasztójogi helyzet következménye-
ként a Jobbik. Én azért látok más
szcenáriókat is. És ez a másik szce-
nárió arra alapozódik, hogy valami-
lyen módon kiderülhet a Fideszben,
hogy a Jobbikkal való versenyfutás-
nak az õ szempontjukból nézve
egyetlenegy nagy vesztese lehet, és
ez a Fidesz. És hogyha ez a felisme-
rés eljut Orbán személyéig, akkor
ebbõl kialakulhat egy olyan hasadás,
mely hasadás megteremthet egy
olyan polgári Magyarország jegyé-
ben történõ Jobbik-ellenes kiegye-
zést, amely a Jobbik által felvetett
problémákra nem Jobbik-válaszokat
ad, hanem modern európai válaszo-

kat. Tehát amit folyamatosan el-
szabotáltunk 1989 óta, a társadalmi
egyenlõtlenségek iszonyatos elsza-
badulását, az egészségügy szétme-
nését, az iparban-gazdaságban pros-
peráló és nem prosperáló részeknek
a voltaképpen teljes elválását egy-
mástól, és nem sorolom most végig
az összes fekélyét és sebét a mai
magyar társadalomnak, de ezekre
mind-mind volna gyógyír, csak az a
helyzet, hogy ezt a gyógyírt akkor le-
hetne kidolgozni, és akkor lehetne
üzenetek formájában eljuttatni a
szigorúan nem Jobbik-hívekhez,
hogyha ezt nem valamifajta szekta-
ellenes nézõpontból közelítenénk
meg, hanem ajánlatot tennénk a
magyaroknak, hogy ez így nem fog
menni, egy polgári középmegoldást
kell választani. De ez csak akkor le-
hetséges, hogyha lesz egy kiegyezés
a lehasadt Fidesz és a másik oldal
között, és a másik oldalnak meg
össze kéne szednie magát, mert
hogyha nem szedi össze magát, ak-
kor szegény Fidesz hiába hasad szét,
a lehasadt rész ugyanúgy a porba fog
hullani, mint ahogy porba hullott a
politikai élet szocialista-liberális
szárnya, miközben az ország nem
ilyen. Ne essünk már bele a hallga-
tás spiráljának a csapdájába, hogy a
saját többségünket a kisebbségnek
lássuk, mert minden látszat ellenére
nem vagyunk kisebbség, csak ez a le-
hetetlen választójogi helyzet azt
eredményezte, hogy egy kisebbség-
gel vidáman kétharmados többséget
lehet szerezni. De ez egy látszat.

– Nem tartasz-e attól, amitõl so-
kan, hogy ha létrejönne egy ilyen
koalíció, akkor az pont a Jobbik
malmára hajtaná a vizet, hiszen be-
igazolná azokat a jobbikos állításo-
kat, hogy ezek tulajdonképpen egy-
kutyák. Lám-lám, össze is…

Csepeli Nyilván nem úgy gon-
dolom, hogy a Lázár meg a Puch
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fognak csókot váltani. Szerintem
bõven van tiszta ember ezen az ol-
dalon, olyan emberek, akikrõl nem
is hisszük, hogy vannak, de lehet-
nének. Ezeket kellene megkeresni.
Annak idején, amikor a dalai láma
meghalt, akkor elkezdtek keresni
minden bokorban egy gyereket,
akibõl majd lehet dalai láma. Most
nem ez a helyzet, nem kell harminc
évig várnunk, hogy valaki majd da-
lai lámaként egyesítse a polgári kö-
zepet. Szerintem ezek az emberek
itt vannak, csak meg kell keresni
õket. Biztos, hogy ott vannak az
önkormányzatokban, ott vannak
az egyetemeken. Rengeteg ember
lenne, csak valamilyen módon nem
tudjuk mi ezt létrehozni, nem tud-
juk kitermelni.

Juhász Az eredeti kérdésre csak
még röviden annyit, hogy szerin-
tem a három felvázolt ilyen reak-
ciólehetõség közül a karantén tény-
leg soha nem mûködött, mert soha
nem volt teljes karantén. Elméleti-
leg a karantén mûködõképes dolog,
fõleg kis szélsõjobboldali pártok
esetében, tehát 2010 elõtt lehetett
volna alkalmazni, de sosem volt
teljes konszenzus sem a médiában,
sem a politikai szereplõk között,
ezért nem mûködött. A témaátvé-
tel világos, hogy nem mûködik, tu-
lajdonképpen ez az egyik nagyon
jelentõs oka annak, hogy a Jobbik
el tudta fogadtatni azokat az ügye-
ket, amelyeket visz. A harmadik,
ott pedig nem teljesen értek egyet a
kérdésben megfogalmazott állítás-
sal. Szerintem sosem volt olyan po-
litika, amely hatásosan mutatott
volna rá a Jobbik negatív ügyeire.
Stigmatizálás volt, tehát neonáci-
zás, fasisztázás, ami egyébként va-
lamilyen szinten sértette a jobbikos
szimpatizánst is, és igazából kont-
raproduktív volt. Nem fektettek ab-
ba energiát a pártok, hogy például

elmondják, hova vezet az a politika,
amit a Jobbik folytat, csak kimond-
ták, ahogy legutóbb, a tapolcai
kampányban Lázár János is ezzel
próbálkozott, hogy a Jobbik neoná-
ci párt, és kész. De hát ennek ön-
magában semmilyen hatása nincs!
El kell kezdeni politizálni a Jobbik
ellen, ezt a magyar politikai élet
többi szereplõje nem fogja tudni
megspórolni. Tehát nem fognak
tudni mást csinálni, mint hogy be-
leállnak a Jobbikkal szembeni
ügyekbe, vitákat folytatnak vele,
mert már a súlyánál fogva nem is
tudják kikerülni. És hogy egy pozi-
tív példát mondjak a végére: igenis
meg lehet fogni embereket. Erede-
tileg én veszprémi vagyok, Veszp-
rémben is tanítok az egyetemen a
mai napig megbízott oktatóként, és
elég jól láttam a legutóbbi idõközi
választásnak a kampányát és azt a
modellt, amelyet egyébként Kész
Zoltán követett. Oké, ott volt egy
számára kedvezõ feltétel, hogy a
kampány egy bizonyos idõszaká-
ban a Jobbik eléggé hátravonta
magát, de ettõl függetlenül Kész
ronggyá verte a Jobbikot, és nem
azzal, hogy automatikusan beáll-
tak mögé a választók, hanem azzal,
hogy Veszprémben és a környezõ
településeken háromszor ment vé-
gig. Házról házra. Nem úgy, hogy
elment, és lakossági fórumot tar-
tott, hanem ment az utcán, és min-
den emberrel kezet fogott, vagy
próbált kezet fogni. Iszonyatos
munkát helyezett abba, amit a Job-
bik egyébként évek óta csinál, hogy
személyes kapcsolatot teremtsen.
És ezt a választások után sem
hagyta abba, ott Veszprémben már
egy bizonyos közösség kezd létre-
jönni körülötte. Tehát van próbál-
kozás, van modell, és van közösségi
igény is arra, hogy ilyen legyen.
Megkérdeztem a veszprémi egyete-
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men, még jóval az idõközi választás
elõtt a csoportomban a hallgatókat,
hogy miért mindenki fidelitasos és
Jobbik ifjúsági szervezeti tag. Aki
politizált, az ebben a két szervezet-
ben politizált, és az volt a válasz,
hogy mert nem volt más. Nem volt
olyan aktivitás, ami miatt odamen-
tek volna egy másik párt ifjúsági
szervezetéhez. Ez az, amit ki kelle-
ne építeni vagy el kell kezdeni ki-
építeni, és még nagyon sok minden
mást kell csinálni.

– Jöjjenek a kérdések!
Várhegyi Éva Csepeli György

az elején elmondta, hogy egymillió
embernek kedvez a Fidesz, és a
másik kilencmillió leszakad vagy
fenyegetve érzi magát. Na most én
nem látom a Jobbik programjában,
ha egyáltalán van ilyen, hogy abból
a kilencmillió emberbõl, mondjuk,
a fele mit érez, hogy mitõl lesz neki
jobb. Mert hogyha Európa-ellene-
sek is, azt azért már a leszakadó
emberek is látják, ha máshonnan
nem, hát valami tömegtájékozta-
tásból, hogy itt európai uniós pén-
zekbõl megy lassan minden évek
óta. Tehát nem látom, hogy a Job-
bik mivel ad pozitív alternatívát a
Fidesszel szemben. Szóval én nem
látok veszélyt ebben a tekintetben.
Másban talán igen. Jó, korrupcióel-
lenesség, jó, nem lopnak majd, de
azt azért egy épeszû ember se gon-
dolhatja, hogy ha pár milliót vagy
milliárdot majd nem lopnak el, ak-
kor jobb lesz, ötmillió embernek
lesz munkája, jövedelme! Szóval
mit tud mondani a Jobbik?

Csepeli Ez teljesen jogos kérdés.
De a helyzet az, hogy nem mond
semmit a Jobbik, mint ahogy an-
nak idején a Fidesz sem mondott
semmit. A politika alapszabálya,
hogy soha semmit nem szabad
mondani, csak a hitet kell felkelte-
ni. És ez az a hit, bármilyen õrült

és számunkra bármilyen hihetetlen,
mûködik. Nekem ez a magyaráza-
tom, hogy õk maguk sem gondolják
komolyan, mint ahogy a Fidesz
sem gondolta komolyan. A Fidesz
legalább komolyan gondolta, hogy
ezt az egymillió embert, most a szó
maffiaértelmében, bebetonozza a
hálózatba, jó anyagi helyzetbe hoz-
za, leváltva az úgynevezett régi
burzsoáziát. A Jobbiknak nincse-
nek ilyen elitváltó aspirációi. Sem-
mifajta aspirációi nincsenek. Valaki
mondta, talán valamelyik Face-
book-bejegyzésben, hogy az igazi
bukásuk majd akkor következik be,
hogyha kormányra kerülnek, mert
a fejükben semmi nincsen, egysze-
rûen semmi. 

Schiffer János Az elõbb el-
hangzott, hogy a társadalom jobb
annál, mint hogy ilyen széles kör-
ben elfogadja a Jobbikot. Énnekem
kételyeim vannak. Amikor a Csur-
kára való reagálással a Charta ki-
vonult, akkor úgy éreztem, hogy ez
a társadalom a 45 elõtti viszonyok-
hoz képest jobbá vált. De amikor a
cigánygyilkosságokat úgy vette tu-
domásul, mintha az a napi bûnözés
része lenne, akkor én azt éreztem,
hogy ez a társadalom nem jobb. Ez
a társadalom nagyjából ugyanaz,
mint 43–44-ben, elfogad szinte
mindent. Ezért azt gondolom, min-
den analógia mellett, hogy nem va-
gyunk még 37-ben, maximum 31-
ben, és az a feladatunk, hogy ne
jussunk el 38–39-ig, amikor már
tényleg visszafordíthatatlan lesz a
helyzet. A romagyilkosságokkal
kapcsolatban azt kell látni, hogy az
trauma volt nemcsak a romáknak,
hanem a nem romáknak is, és hogy
erre nem volt precedens soha. Ez
váratlan volt. Erre semmifajta ér-
telmezési séma nem volt. Senki
nem tudta, hogy mirõl van szó,
nemcsak a rendõrök nem tudták,
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akiknek, mondjuk, nem ártott vol-
na, hogyha tudják, de a többieknek
sem. Itt egy igazi szellemi rövidzár-
lat történt, és sajnos ezt Sólyom, az
akkori köztársasági elnök, nagyon
komoly mértékben súlyosbította.
Az õ felelõssége megkerülhetetlen
ebben a kérdésben, hogy nem állt
ki az elsõ pillanattól fogva, és rá ez
a traumaelmélet nem stimmel,
mert azért egy köztársasági elnök
szerintem attól köztársasági elnök,
hogy ha árvíz van, ha meteor csap
le, õ résen van, mint hajdan a cser-
kész, és neki azonnal reagálnia
kell, és õ nem reagált. És amikor
reagált, akkor késõn reagált. Tehát
a magyar társadalmat én nem
akarnám felmenteni, de ez egy
olyan jellegû vulkánkitörése volt a
gyûlöletnek, amire senki nem volt
felkészülve, magamat is beleértve.

Dógi János Elhangzott, hogy
keresni kell egy megfelelõ jelöltet
ahhoz, hogy a Jobbikkal szemben
valaki tudja vezetni a balliberális
oldalt. Én meg azt gondolom, hogy
ez óriási tévedés. Erre már nincs
idõ. Én vidéken élek, és mindennap
átélem, amirõl itt beszéltünk a vi-
dék kapcsán. Igen, a Jobbik jelen
pillanatban szinte az egyedüli párt,
amely a vidéki emberek napi prob-
lémáira mer és tud választ adni. És
a Jobbikban ma a vidéki emberek
azt látják, hogy nincsenek belsõ vi-
szályaik. A baloldalon, ha megnéz-
zük a veszprémi választást, bárme-
lyik idõközi választást, mindig volt
egy kis egymásnak ugrás. Ezt nyil-
vánvalóan látják az emberek, és
nem hisznek abban, hogy egy vitat-
kozó, egymással foglalkozó párt ké-
pes lesz kormányozni. Nekem na-
gyon sok barátom van, aki helyi
vállalkozó, aki minket támogatott
a rendszerváltás óta, és utána azt
mondta: Jani, ha nem álltok össze,
ha nem lesz normális alternatíva, a

Jobbikot fogjuk választani. Õk
nyújtják azt, amire mi vágyunk.
Tehát szerintem ez a tét. Nincs idõ
arra, hogy keresgéljünk. Szerintem
egy minden hájjal megkent, rutinos
politikusra van szükség, aki a Job-
bikkal, illetve a Fidesszel szemben
tud alternatívákat nyújtani. A ro-
magyilkosságokról azt gondolom –
és ezt teljes nyugalommal, minden
sértõdés nélkül mondom –, nem ér-
ték el az össztársadalom, a magyar
társadalom ingerküszöbét. Százez-
reknek kellett volna az utcára
menni. Az ötödik évfordulón, a
harmadikon, a negyediken két-há-
romszázan voltunk. Ma Magyaror-
szágon divat gyûlölni. Divat gyûlöl-
ni, divat egymást nem szeretni.
Még egy dolgot szeretnék elmonda-
ni, egy történetet. Egy Magyarhe-
gyes nevû településen cigányok egy
idõs bácsinak ellopták a tyúkját
vagy valamijét. És engem mint me-
gyei vezetõ kihívtak, hogy segítsek.
Én leültem beszélgetni a bácsival.
Egy végtelenül rendes bácsi volt,
aki elmondta, hogy neki tulajdon-
képpen nincs a cigányokkal baja.
Ezt lehetne kezelni. Nincs rá vá-
rosvezetés, rendõrség, nincs rá al-
ternatíva, nincs aki õt megvédje.
Egyedül a Jobbik ajánl neki védel-
met. Odamennek este hat órakor,
nyolc órakor, három jobbikos van a
faluban, a három ember odamegy az
idõs bácsihoz, és megkérdezi: Józsi
bácsi, bezárta a tyúkokat? Minden
rendben van? Itt a telefonszámunk,
szóljon, üzenjen, hogyha valami baj
van. Ez a bácsi 37 ezer forintból él.
És minden hónapban 500 forintot
befizet a Jobbiknak ebbõl a 37 ezer
forintból. Amíg a mi oldalunkon
nem lesznek ilyen elszánt, elkötele-
zett emberek, akik számára most
nincs fontosabb közügy, mint hogy
a Jobbik eltûnjön, addig megmarad
a sok bizonytalan szavazó, aki azt
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mondja, hogy én ebbe a vitába nem
akarok belekeveredni.

Váradi Júlia Mindazt hallva,
amit itt elmondtatok, meg ismerve
a helyzetet, egy rettenetes gondo-
latkísérlettel szeretnék elõállni,
ami plauzibilis gondolatkísérlet. A
Jobbik nyelvezete, helyzete, elõéle-
te, a minden más párt által elõidé-
zett, pillanatnyilag nagyon-nagyon
elõnyös állapota arra sarkall so-
kunkat, hogy azt gondoljuk, nem
lehetünk naivak, és nem hihetünk
abban, amit itt felvázoltatok töb-
ben nagyon kedvesen és biztatóan,
hogy talán mégiscsak lehet tenni
valamit. Szerintem is kell tenni, meg
mindent meg kell tenni, de tegyük
fel – és most jön a gondolatkísérlet
–, hogy a legközelebbi alkalommal
simán nyer a Jobbik, méghozzá
egyedül. Azt kérdezem, hogy akik
itt ülnek, végiggondolták-e, hogy
ebben a helyzetben mi a teendõ.
Borzasztó belegondolni. Lehet,
hogy azért hozzá kéne kalkulálni
ehhez a majdani esetleges helyzet-
hez, amit Ungváry Rudolf mond fo-
lyamatosan, és ami az elõbb itt is
elhangzott, hogy a Jobbik akkor
fog megbukni, hogyha hatalomra
kerül. Tehát hogy ezt a borzalmas
operációt, amit rajtunk fognak vég-
rehajtani, és ebbe valószínûleg so-
kan bele fogunk halni, valahogy
mégis átvészeljünk, ahhoz mit kell
most tennünk, gondolkodnunk,
meditálnunk együtt meg külön-kü-
lön. Bocsánat, hogy ennyire rémké-
peket festek, de szerintem nem jog-
talanul.

Juhász Szögezzük le, hogy ez
tényleg a legrosszabb forgatókönyv,
nyilván nem a legesélyesebb, ha-
nem a legrosszabb. És azt hiszem,
hogy ezzel kapcsolatban a leggyor-
sabb és valószínûleg kemény sokk,
ami a magyar társadalmat érné, az
a hihetetlen nemzetközi elszigetelt-

ség, ami azonnal kialakulna. És tu-
dom, hogy sokan azt mondják, de
hát a Fidesszel kapcsolatban sem
tesz semmit az Európai Unió, de
azt látni kell, hogy ebbõl a szem-
pontból a Jobbik és a Fidesz meg-
ítélése még az elmúlt öt év kor-
mányzása után is ég és föld. A
Jobbikot Nyugat-Európában olyan
pártnak tartják, amellyel még az
ottani szélsõjobboldali pártok sem
mûködnek együtt. Kormányra ju-
tása szinte teljes elszigeteltséget és
mindenféle nemzetközi forrástól
való elzáródást jelentene Magyar-
ország számára. Ez most már egy
olyan társadalom, ahol szinte min-
den családban van valaki hozzátar-
tozó, aki valamilyen uniós tagál-
lamban dolgozik vagy ingázik, aki-
nek ez egyszerûen a hétköznapi
életét lehetetlenítené el, úgyhogy
én azt gondolom, hogy ez olyan
sokk lenne, ami visszahatna magá-
ra a Jobbikra is. És van egy másik
tényezõ ezzel kapcsolatban, ami
már a választás elõtt vagy ez elõtt a
legrosszabb forgatókönyv elõtt is
jelentkezhet, amirõl nem beszél-
tünk: hogy a Jobbiknak van egy el-
lenfele, ez pedig a Jobbik maga,
mert azzal a folyamattal, ami zajlik
a pártban, ez a mérséklõdés, a
cukikampány, ezzel nagyon sokan
nem értenek egyet. És nyilván a Fi-
desznek is meglesz elõbb-utóbb a
maga válasza a Jobbik kihívására,
nemcsak az, hogy másokkal keresi
a partnerséget a Jobbikkal szem-
ben, hanem ahogy a Fidesz szokta
intézni ezeket az ügyeket, ahogy a
rivális pártokat szakítja szét, és
szerintem a Jobbikkal kapcsolatban
is láthatunk majd ilyen kísérletet,
mert van rá alap. Látszik a belsõ
konfliktus, ahogy, mondjuk, leg-
utóbb a tisztújításon Vona Gábor
összes embere alulmaradt a radiká-
lis szárnnyal szemben. Ez azért na-
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gyon erõsen korlátozza a Jobbik le-
hetõségeit, hogy ezt a belsõ feszült-
séget mennyire tudja majd kezelni.

Lánczos Vera Én a magam ré-
szérõl nem látok olyan nagy kü-
lönbséget a Jobbik és a Fidesz kö-
zött, ha morális értelemben nézzük
ezt a kérdést, és nem hatalomtech-
nikai megközelítésben. Ezért nehe-
zen tudom elképzelni azt, amiben
itt bízunk, hogy majd leszakad a
Fideszrõl egy rész, és akkor az a le-
szakadt rész majd hajlandó lesz
együttmûködni a demokratikus
erõkkel. Én ezt nem hiszem, és
sokkal nagyobb valószínûséget
adok annak, hogy a Jobbik és a Fi-
desz talál egymásra bizonyos hely-
zetekben, és a Fidesz hajlandó lesz
kiegyezni a Jobbikkal. A mostani
mozgások is ezt mutatják, akár az
oroszok irányába való elfogadás,
ami a Fidesznél is megfigyelhetõ. 

Juhász Röviden erre azt tudom
válaszolni, hogy amikor a pártokról
beszélünk, akkor ne csak magukat
a párteliteket meg a politikusokat
lássuk, mert itt azért szavazótábo-
rokról is szó van. Azt nem olyan
egyszerû a pártoknak elintézni,
hogy oké, õk kötnek valamilyen
egyezséget, és azt követni fogják a
szavazóik is. A Jobbik-szavazó pél-
dául nagyon durván Fidesz-ellenes.
Ez egyébként az ellenzék többi ré-
sze számára is lehetõség, ahogy a
Veszprém-példánál mondtam, hogy
az a szavazótábor, amelyik alapve-
tõn protesthangulatot érez, és a
kormány ellen akar szavazni, az
oda fog csapódni a következõ vá-
lasztáson, ahol az esélyes jelöltet
látja. A szavazók többségének
nincs nagyon erõteljes értékprefe-
renciája meg tudatossága a politi-
kai választásában. Az mindig egy
szûkebb réteg. A többség a kor-
mány ellen akar szavazni. Szerin-
tem ez így lesz 2018-ban is. Itt nem

lesz még egy csodafegyver, meg
nem lesz még egy rezsicsökkentés.
Ez már nem fog összejönni a Fi-
desznek, mert gyökeresen mások a
feltételek. És a szavazó oda fog sza-
vazni, ahol az esélyest látja, és a
Jobbikkal szemben ez igenis lehe-
tõség.

– Juhász Attila azt mondta, nem
lehet megspórolni azt, hogy a többi
politikai párt elkezdjen politizálni
a Jobbikkal szemben. Kiterjeszte-
ném ezt, beszéljünk a nyilvánosság-
ról is, mert a magyar nyilvánosság
sem tud mit kezdeni a Jobbik prob-
lematikájával. Mit értünk azon,
hogy elkezdünk politizálni? Bele
kell állni szakpolitikai vitákba a
Jobbikkal? Van egy rossz érzésem
ezzel kapcsolatban: ezeket a vitákat
én nem gondolom eleve lefutottnak.
Nem lehet úgy tenni, hogy gyorsan
csinálunk néhány ilyen vitát, és lát-
ványosan bebizonyítjuk, hogy tök
hülyék mindenhez. Én azt látom
most, hogy a Jobbik partiképes
ezekben a vitákban. Nem kockáza-
tos belemenni ezekbe a vitákba? 

Juhász De igen, abszolút egyet-
értünk. Ezek egyáltalán nem lefu-
tott viták. De nincs más lehetõség.
Én nem látom, hogy itt bármi más
út lenne, mégiscsak a második leg-
nagyobb pártról van szó, és egysze-
rûen nem tudja megtenni a média
sem, hogy nem foglalkozik vele.
Persze kockázatos, de a vita lehet
igenis hatásos. Amikor legnagyobb
számban voltak ilyen viták, például
az európai parlamenti kampány-
ban 2014-ben, igenis több ellenzéki
politikus megverte ezekben a vi-
tákban a Jobbikot. Például Jávor
Benedek, akit nem úgy ismerünk,
mint egy sziporkázó politikust.
Persze ez kockázatos út, de egysze-
rûen nincs más lehetõség.

Csepeli Én kétlelkû vagyok eb-
ben a dologban. Egyszer-kétszer
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vettem részt ilyen vitában, és az
volt az érzésem, mintha egy macs-
kával vagy egy kutyával vitatkoz-
nék. Ez lélektanilag nagyon nagy
teher, de mégis meg kell csinálni,
mert szerintem a nézõk vagy a
hallgatóság meg tudják különböz-
tetni, hogy ki az, aki elmondja,
amit akar, és ki az, aki csak van. És
a Jobbiknak most pusztán annyi az
érve, hogy õ van, de azon túl semmi
nincsen. Egy projekciós vászon je-
lenleg a Jobbik, és egy ilyen furcsa
helyzet, amit talán vitának lehet
nevezni, ezt meg tudja mutatni. De
a másik dolog, amit akarnék mon-
dani, hogy évekig dolgoztam a
Telcónál, és ott mindig azon törtük
a fejünket, hogyan lehetne még
több ügyfelet szerezni. És a politi-
kában is ugyanez a helyzet: több
ügyfelet kell szerezni. Soha nem
csináltuk azt, hogy a másik telefon-
vállalatot simfeltük volna, hanem
mindig jobb ajánlatokkal jöttünk,
mint a másik. Elemeztük az ajánla-
tokat, elemeztük, hogy hány per-
cet, milyen távolság stb. stb. Min-
dig az úgynevezett best speekkel
jöttünk elõ, és ez mûködött. A poli-
tikában, mondjuk, ennyire nem ra-
cionális a helyzet, de elõ lehet állni
emocionális alapon olyan ajánla-
tokkal, amelyek a választók számá-
ra úgy tûnnek, hogy jobb ajánlatok,
mint a Jobbik ajánlatai. Csak eh-
hez iszonyatos sok ész kell, tarta-
lomfejlesztés kell, mechanizmus
kell, pénz kell, mert másképp elve-
szítjük a versenyt.

Juhász Nagyon fontos, hogy al-
ternatívát kell nyújtani, azt, amit
Csepeli György mond. És ezzel kap-
csolatban szerintem vannak jó pél-
dák és rosszak. Láttuk, hogy a he-
lyi politikusoknak létezik egy olyan
része, amelyik egy ilyen helyzetben
átáll a Jobbikhoz, mint a tapolcai
alpolgármester. Ez valós dilemma

most helyi politikusok számára,
hogy mit választanak: a könnyebb
utat, hogy a most erõsnek látszó
Jobbikhoz átlépnek, vagy a nehe-
zebb utat, hogy megpróbálnak poli-
tizálni vele szemben. De harmadik
út nem lesz.

Lendvai Ildikó Az alpolgár-
mester az új önkormányzati tör-
vény szerint sokkal inkább a pol-
gármester beosztottja, mint valaha.
Még kívülrõl is behozhatná, nem-
csak a testületbõl. Ma nem lehet
úgy alpolgármester valaki, hogy sa-
ját politikát csinál. Ez a Lévai Jós-
ka nem egy fasiszta. Õ átlagos helyi
politikus, aki most meg is ideologi-
zálta magának, hogy a helyi érdek
a fontos, megvan a támogatottsága
ennek a logikának a helyi szerve-
zetben is. A mi helyi szervezetünk
úgy gondolja, hogy az ottani job-
bikos polgármester nem olyan
rossz polgármester. Ennek van egy
általános veszélye, lásd az ózdi pél-
dát. Vidéken megjelent nemcsak
szociális segítõ akciókban, hanem
önkormányzati funkciókban az
„emberarcú Jobbik”. Olyan, ami-
lyen, mi tudjuk, hogy milyen, meg
azért ír egy-két Facebook-beje-
gyzést, meg a barátjának a barátja
beleköp a cipõkbe, de õ maga ott
nem csinál látványosan olyan dol-
got. Még az is lehet, hogy ügyesen
eligazgatja az önkormányzatot. Et-
tõl még nem kell belészeretni, de
erre építhetnek ideológiát azok a
helyi politikusok, akik azt gondol-
ják, hogy hát miért ne mûködnénk
együtt, Tapolca érdeke a fontos. A
Klubrádió és a nol.hu megszavaz-
tatta, hogy helyesen tette-e az
MSZP, hogy kizárta, illetve hogy
szabad-e odamenni. A Klubrádió-
ban épphogy talán 52 százalék
mondta, hogy nem szabad beállni
alpolgármesternek. A nol.hu-ban
simán nagy többséggel gyõzött az,
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hogy a helyi érdeket, a városlakók
érdekét kell szolgálni. Nem lesz ez
egyszerû menet tehát, mert né-
hány helyen, Tapolcán gyakorlati-
lag nincsenek cigányok, vagy leg-
alábbis nem a cigányprobléma a
nagy, tehát ott nem nagyon lehet lát-
ványos tacepaókat kiírni a romagyil-
kosságokról, kriptonácikról, nem így
éli meg a helyi közösség. És hogy
még bonyolultabb legyen, Tapolcán
egyértelmû a helyzet. Az alpolgár-
mester nem tud mást csinálni,
mint a polgármester politikáját kö-
vetni. Le van írva a nagykönyvben.
Lázadni képviselõként lázadhatott
volna. Ha õ olyan markáns alterna-
tívát akar, akkor simán megtehette
volna képviselõként is. De sajnos
ott sem teszi meg ez a társaság. Az
igazi dilemma a gyöngyösi dilem-
ma, ahol van egy szocialista polgár-
mesterünk, õt megválasztották, de
a testületben nem a baloldal van
többségben. Hónapokig nem tudott
alpolgármestert választani, mert õ
jelöl ugyan, de a testületnek kell
végül megszavazni. Az önkormány-
zati törvény szerint ha hat hónapig
nincs alpolgármestered, akkor föl-
oszlatják a testületet, mert törvény-
ellenesen mûködik. Nem tudom,
mit kell csinálni ilyen helyzetben,
én biztos kútba ugranék, de ez nem
biztos, hogy egy városvezetõtõl a
legfelelõsebb magatartás. Neki azt
kellett eldönteni, hogy most õ mit
tegyen. Elõször próbálkozott a Fi-
desznél, ott azt mondták ravaszul,
hogy csak akkor, ha egy jobbikos al-
polgármester is van. Nyilván vele
akarták kompromittálni a pasit.
Végül most van neki egy fideszes és
egy jobbikos alpolgármestere. Es-
küszöm, nem tudom, mit mondanék
neki konkrétan, hogy mit kell csi-
nálni. Ha elvszerû vagyok, akkor
nyilván azt, hogy le kell mondani.
Csak ez sajnos azt is jelenti a vá-

lasztó fejével, hogy akkor legköze-
lebb nem nagyon érdemes szoci
polgármesterre szavazni, mert az
nem fog tudni kormányozni. Bocsá-
nat, hogy ilyen hosszan mondtam a
gyöngyösi példát, csak azt akartam
igazolni, hogy félõ, hogy a dolog
nem a tévévitákban dõl el, azokat
kötelezõ gyakorlatként le kell foly-
tatni, de a dolog helyben fog eldõlni,
mert minden olyan helyen, város-
ban vagy körzetben, ahol elfogadha-
tónak ítélik a jobbikos önkormány-
zati embert, ott nagyobb eséllyel fog
bejönni a Jobbik mint parlamenti
képviselõ. Nekem sincs panaceám
vagy valamilyen üdvözítõ terápiám
a dologra, csak azt hiszem, hogy a
Jobbikot igaziból egy pártok vagy
pártszövetség színeit fölvállaló új
embernek lehet csak megverni.
Akármilyen rendes embert tudok
Tapolcán vagy Ózdon, akirõl tud-
ják, hogy MSZP-s vagy DK-s, az
majdnem biztosan nem fog tudni
labdába rúgni a Jobbikkal szem-
ben, mert a Jobbik nem pártként
van elkönyvelve, noha párt, hanem
egy ellenálló mozgalom partizánja-
ként van elkönyvelve, és partizánt
csak partizán gyõzhet le, vagy leg-
alábbis partizánruhát magára öltõ
valaki.

Lánczos Ahhoz, amit Lendvai
Ildikó mondott, hozzátenném az
esztergomi helyzetet, ahol én ma-
gam is többször beszéltem Tétényi
Évával. Meggyõzõdésem, hogy Té-
tényi Éva igazi demokrata, mégis
volt egy jobbikos alpolgármestere,
mert a Fidesz többszöri felszólítás-
ra sem adott alpolgármestert. Ez
olyan helyzet, amikor a Fidesz
kényszeríti a polgármestert, hogy
jobbikossal mûködjön együtt, és
Gyöngyös esete is ez, és én ezt nem
tartom véletlennek. Itt hiába gon-
dolkodunk arról, hogy nekünk, de-
mokratáknak, amibe behúzhatom
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még a Fidesznek azt a részét, ami-
rõl azt reméljük, hogy létezik, van
egy közös ellenségünk, a Jobbik.
Énszerintem ez az illúzió. Az rend-
ben van, hogy tévévitákban vitat-
koznak a Jobbikkal, de azt is meg
kell csinálni, hogy a Jobbikról fel-
készült emberek szélesebb körben
információkat adnak, és nemcsak a
Jobbikról, hanem bizonyos demok-
ratikus alapkérdésekrõl is, mert az
emberek nem értik, hogy miért
nem lehet barátkozni a Jobbikkal.
És most le fogja játszani a magyar
társadalom másodszor is azt, amit
a Fidesznél, hogy reménykedtünk,
hogy majd jó lesz. Láttuk, hogy mi
történt. El nem tudjuk képzelni,
hogy mi lenne akkor, ha egy tiszta
Jobbik-kormány lenne ebben az or-
szágban.

P. Szûcs Julianna Kazantza-
kisz regénye és az abból készített
Jules Dassin-film, az Akinek meg
kell halnia jut eszembe Váradi Juli
hozzászólását hallgatva. A mûben
egy település lakói élik a maguk
mindennapi életét. Egészen addig
élik, amíg nem vetik magukat bele
abba a passiójátékba, amelyben
muszáj Krisztusnak vagy Júdás-
nak, Máriának vagy Pilátusnak
lenni. Juli arról beszélt, hogy mint-
ha a szerepek egyszer és minden-
korra ki lennének osztva. Sokan
éreznek így, rosszabb napjaimban
én sem tudok ettõl az eleve elren-
deltségtõl szabadulni. Mintha mi a
demokratikus ellenzéki oldalon

meg lennénk gyõzõdve arról, hogy
nincs kibúvó az egyszer már megal-
kotott történelmi forgatókönyv
kényszere alól. E gondolatmenet
szerint az 1930-as évek dramatur-
giája valamennyiünket egy passió-
játékra fog kényszeríteni: vannak a
szélsõjobbosok (fasiszták, nácik,
nyilasok), és vannak az õ áldozataik
(antifasiszták, liberálisok, balo-
sok). Az elõbbiek ideiglenesen gyõz-
nek, az utóbbiak fizikailag megsem-
misülnek. Persze a világos oldalra
elõbb-utóbb várni fog az üdvözülés,
vagy legalábbis a felmentõ csapat,
de ahhoz elõbb végig kell menni a
keresztúton. És nekünk már csak
egy feladat marad: mi a teendõ,
amikor már a mûsor lezajlott, a fe-
szítés megtörtént, és akinek meg
kellett halnia, az meghalt. Jelen-
tem: nem kötelezõ meghalni. Nem
kötelezõ elfogadni a kiosztott sze-
repeket, amely az ellenállást kiöli,
és elfogadja azt a viktimológiára
predesztinációt, amelyben lehetet-
lenné vált a választás. És amelyben
a szétforgácsolódott ellenzéki erõk
arra ítéltetnek, hogy a keresztfán
hajtogassák mindörökké: „Uram,
uram, miért hagytál el engem?”
Játsszunk inkább másik darabot.
Csak lenne, aki azt meg is írja! Egy
másik mûvet, például Pirandello
színmûvének címét parafrazeálva:
hét szerep (mondjuk, hét jobb sors-
ra érdemes párt) keres egy szerzõt,
aki végre kivezet a megoldhatatlan-
nak látszó történelmi zsákutcából. 
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